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ПРОГРАММА И МЕТОДИКА ЭКСПЕРИМЕНТАЛЬНЫХ 

ИССЛЕДОВАНИЙ ЖЕЛЕЗОБЕТОННЫХ ЭЛЕМЕНТОВ С ВНЕШНИМ 

АРМИРОВАНИЕМ КОМПОЗИТНЫМИ МАТЕРИАЛАМИ ПРИ ИЗГИБЕ 

С КРУЧЕНИЕМ 
 

Аннотация. Внешнее армирование железобетонных конструкций композитными 

материалами успешно применяется при усилении поврежденных элементов. При этом кручение 

с изгибом таких железобетонных конструкций мало изучено и требует проведения 

экспериментально-теоретического исследования. В научной литературе представлены 

результаты исследования прочности и деформативности при изгибе с кручением 

железобетонных элементов различной формы сечения при статическом и при динамическом 
действиях нагрузок, элементов составного сечения. Для железобетонных конструкций, 

усиленных внешним армированием композитными материалами, такие исследования 

выполненялись лишь для изгибаемых элементов. Авторами разработана программа и методика 

экспериментальных исследований таких конструкций. Результаты экспериментальных 

исследований по предлагаемой методике позволят проверить предполагаемую расчетную 

модель, положенные в ее основу рабочие предпосылки и выявить закономерности 

деформирования железобетонных конструкций с внешним композитным армированием при 

сопротивлении изгибу с кручением. 
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PROGRAM AND METHODOLOGY OF EXPERIMENTAL STUDIES OF 

REINFORCED CONCRETE ELEMENTS WITH EXTERNAL 

REINFORCEMENT WITH COMPOSITE MATERIALS IN BENDING WITH 

TORSION 
 

Abstract. External reinforcement of reinforced concrete structures with composite materials is 

successfully used for strengthening of damaged elements. At the same time, torsion with bending of such 

reinforced concrete structures is poorly studied and requires experimental and theoretical 

investigation. The scientific literature presents the results of the study of strength and deformability in 

bending with torsion of reinforced concrete elements of different cross-sectional shapes under static 

and dynamic loads, elements of composite cross-section. For reinforced concrete structures 

strengthened with external reinforcement by composite materials, such studies were carried out only for 
bending elements. The authors have developed a program and methodology of experimental studies of 

such structures. The results of experimental investigations according to the proposed methodology will 

allow us to verify the assumed design model, the working assumptions put in its basis and reveal the 

regularities of deformation of reinforced concrete structures with external composite reinforcement 

under bending with torsion. 
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